
رضاخان به جای مقاومت فرارکرد
کارشناس و پژوهشــگر تاریخ گفت: رضاخان اصلًا 
به فکر کشــور نبود بلکه به دنبال فرار از ایران بود، 
او به محض آنکه اطلاع پیــدا کرد نیروهای روس 
از قزوین به  ســمت تهران حرکت کردند به جنوب 

فرار کرد.
مسعود رضایی کارشــناس و پژوهشگر تاریخی در 
گفتگو با مهر در خصوص ســوم شــهریور و اشغال 
ایران توســط متفقین گفت: در ســوم شــهریور 
۱۳۲۰ و در خلال جنــگ دوم جهان در حالی که 
ایــران اعلام بی طرفی کرده بود قــوای بیگانه وارد 
کشورمان شدند. وی افزود: ورود متفقین به خاک 
کشورمان تکرار اتفاقاتی بود که بیست و چند سال 
قبل در جنگ جهانی اول بدون اجازه کشورمان و با 
بهانه های واهی رخ داده بود و خسارات و خرابی ها 
و لطمات زیادی را به ملت و کشورمان وارد کردند.
رضایــی در ادامه اظهار داشــت: دلیل عمده ورود 
متفقین به خاک کشورمان ضعف حکومت و ضعف 

کلی حاکم بر کشور بود.
این کارشناس مسائل تاریخی با اشاره به ضعف های 
حکومــت پهلوی تصریح کــرد: برخلاف آن چهره 
ظاهــری که رضا شــاه از خود ترســیم کرده بود، 
نه خودش و نه نیروهای نظامی کشــور نتوانســته 
بودند به قدرت لازم برای دفاع از کشور دست پیدا 
کنند و بیگانگان هم این وضعیت ایران را به خوبی 

می دانستند و ارزیابی کرده بودند.
وی افزود: بیگانگان می دانســتند کــه ارتش رضا 
شــاهی نه توان و نه روحیــه جنگیدن را دارد و نه 

فرماندهی شجاع و غیرتمندی بر آنها وجود دارد.
رضایی با اشاره به کتاب پاسخ به تاریخ محمدرضا 
پهلوی گفت: رضا شــاه دســتور ترک مقاومت را 
می دهد و اســاس نیروهای ارتــش ایران مقاومتی 
از خود نشــان نمی دهند. به جز حرکت های کاملًا 
ابتکاری که در شــمال و جنوب کشــور به صورت 
محدود و کوتــاه رخ می دهد هیچ مقاومتی صورت 
نمی گیرد. در واقع با دســتور ترک مقاومت شــاه، 
عمده نیروهای نظامی ما در حالت وحشت، ترس و 
فرار قرار می گیرند. وی ادامه داد: خود رضا شاه به 
عنوان شخص اول کشور اولین چیزی که به ذهنش 

رسیده بود، آن بود که پا به فرار بگذارد.
مســعود رضایــی با اشــاره به نــگارش خاطرات 
شــخصیت های آن دوره تاکید کــرد: در خاطرات 
»بزرگ علوی« نوشــته شده اســت که زمانی که 
نیروهای خارجی از جمله روس ها از شــمال کشور 
وارد می شــوند. یکــی از اقوام او به نام ســرهنگ 
معینی از شــمال غرب تا جنوب کشور فرار کرد و 

اصلًا روحیه برای مقاومت نداشتند.
وی با اشــاره به هزینه هایی که بــرای ارتش رضا 
شــاهی صورت گرفت بود، بیان داشــت: علی رغم 
هزینه هایی که برای ارتش رضاشــاهی شــده بود 
این ارتش درون مایه واقعی را نداشــت و پوشالی 
بود و نتوانست حداقل یک مقاومتی را انجام دهد. 
در نتیجه شــاهد هیچ گونه رشادت و مقاومتی از 
طرف خود رضا شاه و ارتش او نبودیم لذا آن دوران 
روزهای بسیار تلخی برای کشور محسوب می شود.
رضایی با مقایســه ارتش رضاشــاهی با نیروهای 
مســلح فعلی کشورمان تاکید کرد: اگر آن ارتش را 
با ارتش امروز مقایسه کنیم که تلاش زیادی برای 
تقویت آن صورت گرفته است، باید بگوییم آمادگی 
فعلی نیروهای مســلح ما به حدی است که آمریکا 
حتــی جرأت نمی کند یک متر در زمین هوا و دریا 

وارد حریم و محدوده سرزمینی کشورمان شود.
این پژوهشــگر و کارشــناس تاریخی در خصوص 
برخی ادعاها مبنی بر اینکه رضا شــاه برای حفظ 
کشــور و عدم خرابی و عاقبت اندیشــی حاضر به 
تسلیم شــد، گفت: اینکه برخی ها می گویند چون 
زورمان به دشمن نمی رسد پس باید تسلیم شویم، 
این حرف غلطی اســت. این افراد که این موضوع 
را مطــرح می کنند باید پاســخ دهنــد که چرا در 
حدود ۲۰ ســال حاکمیت رضا شاه بر ایران آنقدر 
برای ارتش هزینه شد، پس از ابتدا دستمان را بالا 
می بردیم لذا ترک مقاومت کار بســیار احمقانه ای 

بود که در آن زمان صورت گرفت.
وی افزود: موضوع رضا شاه اصلًا این نبود که کشور 
حفظ شــود؛ اتفاقاً پس از تســلیم شدن رضا شاه 
و ورود متفقین کشــور ما یکی از آن کشــورهایی 
بودیم که بیشترین آســیب را از حضور اشغالگران 
دید. به عنوان نمونه راه آهن سراســری که با پول 
ملت ساخته شده بود و کاملًا نو بود در طول مدت 
حضــور متفقین بشــدت مورد اســتفاده آنها قرار 
گرفت و فرســوده شد. منابع غذایی که برای کشور 
ما بســیار راهبردی بود به تاراج رفت و بسیاری از 
مردم از گرسنگی و بیماری و قحطی از بین رفتند. 
این در حالی بود که نیروهای متفقین هر کاری که 

می خواستند در داخل کشور انجام می دادند.
وی تاکید کرد: یک زمانی می شود که حاکمان کشور 
آن قدر قدرت دارند که بر اســاس یک پیمانی و بر 
اساس اصول و قواعدی، امکاناتی را در اختیار کشوری 
قرار می دهند و آنها هم در چارچوبی وارد خاک کشور 
می شوند و قوانین ما را رعایت می کنند، اما نه اینکه 
به این شکل کشور به اشغال متفقین در بیاید و بدون 
هیچ گونه ضوابطی متجاوزانه وارد کشور شوند و آن 
صدمات بسیار سنگین را به ملت و مردم و کشور وارد 
کنند. رضایی در ادامه اظهار داشت: رضاخان اصلًا به 
فکر کشــور نبود بلکه به دنبال فرار از ایران بود. در 
خاطرات شریف امامی هست که رضاخان به محض 
آنکه اطلاع پیدا کرد، نیروهای روس به سمت تهران 
حرکت کردند، پا به فرار می گذارد و به جنوب می رود. 
در حالی که او باید در کشور می ماند مقاومت می کرد 
و با قدرت با نیروهای بیگانه مذاکره می کرد و آنها را 
مقید به رعایت چهارچوب ها و قوانین کشور می کرد 

اما او کدام یک از این ها را انجام داد؟

دریچــــه

رئیس دولت ســیزدهم خطاب به مســئولان کشور گفت: 
حتماً دنبال این باشید که با مردم بی واسطه صحبت کنید. 
در جلســات هم حاضر شــوید، اما با مردم ارتباط نزدیک 

داشته باشید.
سید ابراهیم رئیسی در هجدهمین جشنواره شهید رجایی 
با بیان اینکه همه کسانی که امروز برای پیشرفت کشور و 
امیدآفرینی تلاش می کنند شایســته تقدیر هستند، اظهار 
کرد: ما در گام دولت انقلاب اســلامی الزام انکارناپذیر به 
تحول در نظام اداری کشــور داریم. نظام اداری در تحقق 
اهداف بســیار نقش آفرین اســت. این نظام باید چابک و 

امیدآفرین باشد و در تداوم نظام انقلابی قرار گیرد.
وی افزود: ســازمان اداری کشــور تقویت ایمان، مردم پایه 
بــودن، عدالت پایه بــودن و افزایش بهــره وری را در خود 
حجباید داشــته باشــد. وظیفه همه مسئولان و کارمندان 
آن است که نظام اداری ما را متناسب با نظام انقلابی کنند.
رئیســی با بیان اینکه افزایش ســرمایه گذاری و بهره وری 
برای ایجاد رشــد اقتصادی ۸ درصدی لازم اســت، تأکید 
کرد: همه مدیران و مســئولان باید بــه افزایش بهره وری 
فکر کنند تا رشد تولید در حوزه اقتصادی را در کنار رشد 
رضایتمندی کشور، اعتمادآفرینی و سرمایه اجتماعی باهم 
تجربه کنیم و ایــن در صورتی که یک نظام کارآمد اداری 

در کشور حاکم باشد، شکل خواهد گرفت.
رئیس جمهوری تصریــح کرد: توجه بــه موضوعاتی مثل 
اینکه ضروری است نظام اداری اصلاح شود و اینکه دشمن 
می خواهد نظام اداری اصلاح نشــود تا مردم از آن شاکی و 
ناراضی باشند، کمک می کند مسئول یک سازمان به سمت 

چابک سازی دستگاه مربوطه خود حرکت کند.
رئیســی تأکید کرد: مســئولان و مدیران تا زمان پیگیری 
انجام یک امر، کار خود را ادامه دهند و خســته نشوند. تا 
زمانی که تحقق عملی یک امر را پیگیری نکردند، انجام آن 

امر را تحقق یافته تلقی نکنند. فرآیندهای کار اداری نیاز به 
بازنگری دارد یک کاری چهارشنبه باید انجام می شده و به 
شنبه می کشد، همان چهارشنبه بمانید و کار را تمام کنید.
وی افزود: حتماً دنبال این باشــید که با مردم بی واســطه 
صحبت کنید. در جلســات هم حاضر شــوید ،اما با مردم 
ارتباط نزدیک داشته باشید. کارسنجی کنید که انجام یک 
امر چند نفر نیرو نیاز دارد. گاهی کاری آن حجم از نیرو و 
فــرد را نمی خواهد. انجام یک کار واقعن نیازی به این همه 

معاونت، پست و مسئولیت ندارد.
رئیس جمهور تصریــح کرد: در برخــی ادارات تا نیمی از 
معاونت ها و در برخی دیگر یک  سوم معاونت ها خالی مانده 
است. یعنی بدون اینکه کاری تعریف شود برای آن معاونت 
تعریف کرده اند. درســت نیســت که برای افراد جا تعیین 
کنیم ،نه برای کار. بگوییم فلانی شــأنش کمتر از معاونت 
نیست و برایش معاونت تعریف شود، این جای تعجب دارد.
وی تاکید کرد: همه کســانی که در کشور مسئولیت دارند 

مســئول عمر و کار روزانه کارکنان هم هستند که چگونه 
این عمر را گذراندند. کاری که چندان هم وقتی نمی گرفته 
اســت عمری را به خود اختصاص داده است. نیروها نباید 
وقت شــان در کار اداری تلف شود. برای نیروها کار تعریف 

کنیم و نگذاریم وقت و عمرشان تلف شود.
رئیســی گفت: احترام به مردم در نظام اداری حتماً لازم و 
ضروری است، اینکه نیروی اداری پیش پای مردم بلند شود 
جلوه ای از توجه و احترام به مردم است ،اما احترام به مردم 
فقط پیش پای شان بلند شدن نیست، راه  انداختن کارشان 
در کوتاهترین زمان و با ســرعت اســت. وی یادآور شــد: 
ارزیابی در ســازمان ها هم که فرمت هایی در گذشته داشت 
که پنج تا شــش ستون داشــت که در آن کلمه »ضعیف« 
هم وجود نداشت. شــامل متوسط، خوب، عالی و بیشتر از 
حد انتظار بود که همه بیشــتر از حد انتظار می زدند، بدون 
اســتثنا! یعنی در این سازمان یک نفر هم وجود نداشت که 
کمتر از انتظار کار کند، این  هم یکی از معجزات الهی بود!

رئیس  جمهور با بیان اینکه باید برای دانش افزایی نیروهایی 
که در کشور مشغول به کار هستند تدبیری اندیشیده شود، 
اظهار کرد: کسی که در یک مسئولیت و جایگاه قرار گرفت، 
با خود فکر نکند که دیگر نیازی به علم افزایی وجود ندارد و 
همان مدرکی که در دانشگاه گرفته کافی است. باید نیروها 
به روز باشــند و با علم و دانش روز آشــنایی داشته باشند. 
دوره های آموزش ضمن خدمت هم باید بررســی شــود تا 
مشخص شود چقدر کارآمد است. انجام این کارهاست که 

کمک می کند بهره وری دستگاه های کشور افزایش یابد.
وی افزود: گاهی کســی می خواهد به یک دستگاهی رجوع 
کند تا کارش انجام شــود، به آشنای خودش می گوید زنگ 
بــزن می خواهم برای انجام کارم پیش او بروم. برای چه باید 
تماس گرفت؟ اگــر نظام اداری ما کارها را بدون پارتی بازی، 
تبعیض و ارتباطات ناســالم انجام دهــد نیازی به این کارها 
نیســت. رئیس دولت ســیزدهم تصریح کرد: آن کسی که 
شماره ندارد چه کســی را ببیند؟ آن کسی آشنا ندارد چه 
کند؟ در دادگســتری که بودم می گفتم آن کســی که از 
روســتا می آید و نه پول دارد وکیل بگیرد و نه زبان حقوقی 
را می شناســد یا رفیق و آشــنا ندارد، چه کند؟ ما در برابر 
او مســئول هســتیم، او باید مراجعه کند، حقش را بگیرد 
و دچار لکنت زبان هم نشــود. وی با تاکیــد بر اینکه باید 
مجلس و دولت دست به دست هم دهند که کارکنان دولت 
احساس عدالت کنند، گفت: جز این باشد در نظام چانه زنی 
یــک بخش می آید و چانه می زند تا بیشــتر دریافت کند و 
یکی می گوید فلان وزارتخانه بیشــتر گرفته اســت، فلان 
دانشگاه بیشــتر پرداخت می کند، فلان واحد اداری بیشتر 
حقوق می دهد، مگر می شود اینطور عمل کرد؟ نظام عادلانه 
پرداخت باید محقق شود، مجلس و دولت باید در این زمینه 
باهم تلاش کنند، ممکن است عده ای هم ناراحت شوند اما 

مهم این است که عموم مردم از ما راضی باشند.
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گزارش
توصیه رئیسی به مسئولان: 

با مردم بی واسطه صحبت کنید
برای افراد کار تعریف کنید نه صندلی

ســردار طلایی نیک گفت: الآن متقاضیان زیــادی برای پهپادهای ما وجود دارد 
و از کشــورهای غربی و اروپایی هم چند مورد درخواست داشته ایم که البته آنها 

مایل نیستند اسمشان اعلام شود.
ســردار رضا طلایی نیک معاون توســعه مدیریت و برنامه راهبردی و سخنگوی 
وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح در گفتگو با تســنیم، درباره وضعیت 
صادرات پهپاد به کشــورهای دیگر، گفت: پهپادهای ما متقاضیان زیادی دارد و 

کشورهای بسیاری از ما درخواست خرید پهپاد دارند. 
وی با اشــاره به نمایشــگاه دســتاوردهای صنایع دفاعی وزارت دفاع افزود: ما 
نمایشگاه دائمی و صادراتی داریم و البته همه محصولات ما در آن قرار نمی گیرد 
و برخی دستاوردهای ما بنا به دلایل خاصی در سبد محصولات صادراتی نیست.
سخنگوی وزارت دفاع تأکید کرد: اما اگر با کشوری ملاحظات سیاسی و امنیتی 
نداشته باشیم و مطمئن باشیم که از این پهپاد ما استفاده نامناسبی نمی شود و با 
ملاحظه ظرفیت تولید پهپاد و تأمین نیاز داخلی، آمادگی صادرات پهپادهایی را 
که در سبد محصولات صادراتی هستند، داریم. سردار طلایی نیک ادامه داد: الآن 

متقاضیان زیادی برای پهپادهای ما وجود دارد و از کشورهای غربی و اروپایی هم 
چند مورد درخواست داشته ایم که البته آنها مایل نیستند اسمشان اعلام شود.

ســخنگوی وزارت دفاع در باره وضعیت خرید تسلیحات خارجی نیز گفت: برای 
تأمین نیازهای نیروهای مسلح، اولویت با ظرفیت های داخلی است، اما در مواردی 
که نیاز به تأمین خارجی برای تکمیل تسلیحات و تجهیزات داخلی باشد، به ویژه 
در حوزه رزم هوایی، این موضوع از گذشته در برنامه تأمین خارجی وزارت دفاع 
قرار داشــته و برخی از آنها به مرحله نهایی رسیده است ولی فرآیند قراردادهای 
تأمین تسلیحات خارجی طولانی است. وی اضافه کرد: اولاً باید نوع تجهیزاتی که 
نیازمند آن هستیم در مقایسه با مشابه داخلی و خارجی مورد ارزیابی قرار گیرد 
و ما باید به لحاظ قیمت و کیفیت  آن را در مراجع ذی صلاح به تأیید برســانیم 
و باید بدانیم زمانی که تأمین تجهیزات از خارج کشــور تأیید شد، ساخت آن در 

کشور تأمین کننده هم نیازمند زمان است. سردار طلایی نیک ادامه داد: علاوه بر 
این، نیروی نظامی که کاربر آن ســلاح یا پرنده خاص است باید فرآیند آموزشی 
لازم برای آن سلاح را طی کند و این هم نیازمند مشارکت طرف خارجی است.

سخنگوی وزارت دفاع تصریح کرد: همچنین تأمین و تبادل مالی قرارداد نیز باید 
با فرآیندهای پیش بینی شده انجام شود و همه اینها در چارچوب های ملاحظات 
قانونی و بین المللی صورت می گیرد. وی تأکید کرد: در مورد آنچه با کشــورهای 
دیگر مانند روســیه از گذشته تبادلاتی داشته ایم هیچ کدام لغو نشده است منتها 

هرکدام از آن ها فرآیندهای خاص خود را پشت سر می گذارد.
طلایی نیک در پاســخ به این سؤال که "آیا هواپیمایی در این خصوص به کشور 
آمده اســت؟" گفت: هرکدام از این توافق ها که به مرحله نهایی و اجرایی برسد 
اطلاعــات لازم در اختیار ملت ایران قرار خواهد گرفت. ملاحظات امنیتی وجود 
دارد که تا قبل از نهایی شــدن این فرآیندها هیچ کشوری مایل به اطلاع رسانی 
در مورد آنها نیست بنده هم همین قدر اطمینان می دهم که هیچ فرآیندی نبوده 

است که لغو یا مختل شده باشد.

اروپایی ها مشتری پهپادهای ایرانی

قابلیت های »مهاجر 10«

از مداومت پروازی 24 ساعته تا حمل 
تسلیحات مختلف

معـاون امـور صنعتی و تحقیقاتـی وزارت دفـاع قابلیت های پهپـاد »مهاجر ۱۰« 
را تشـریح کرد.

پهپـاد »مهاجـر ۱۰« هفتـه گذشـته طـی مراسـمی بـه مناسـبت روز صنعـت 
دفاعـی توسـط آیـت الله سـید ابراهیم رئیسـی رئیس جمهـور رونمایی شـد. این 
پهپـاد جدیدتریـن عضو خانـواده  پهپادی مهاجر اسـت که پیـش از آن، »مهاجر 

6« عملیاتـی بود.
پـس از ایـن رونمایـی از پهپـاد »مهاجـر ۱۰«، شـبکه انگلیسـی زبـان الجزیـره 
در گـزارش خـود دربـاره رونمایـی از مهاجـر ۱۰ نوشـت: »ایـران از یـک پهپـاد 
جدیـد رونمایـی کـرده کـه می گویـد قـادر بـه زدن اهـداف در اسـرائیل اسـت. 
 ۹-MQ( ایـن هواپیمـای تهاجمـی بـدون سرنشـین که شـبیه ام کیـو-۹ ریپـر
Reaper( سـاخت ایـالات متحده اسـت... گفته می شـود که این پهپـاد توانایی 

حمـل انـواع بمـب و تجهیـزات ضـد رادار و شناسـایی را دارد«.
مداومـت پـروازی ۲۴ سـاعته مهم تریـن ویژگـی و مولفـه پهپـاد »مهاجـر ۱۰« 
 اسـت کـه موجـب تـرس و وحشـت دشـمنان ایـران بـه ویـژه صهیونیسـت ها 

شده است.
در ادامـه و بـرای اطـلاع از جزئیات بیشـتر دربـاره پهپاد »مهاجر ۱۰« به سـراغ 
معـاون وزیـر دفـاع رفته ایـم و او در گفت وگـو با فـارس، »مهاجر ۱۰« را بیشـتر 

توصیف کرده اسـت.
افشـین نادری شـریف معاون امور صنعتـی و تحقیقاتی وزارت دفـاع در گفت وگو 
بـا فـارس، دربـاره ویژگی هـای پهپـاد »مهاجر ۱۰«، گفـت:  این پهپاد نسـبت به 
نسـل قبلـی خانـواده پهپادهـای مهاجـر یعنی مهاجـر 6، چند ویژگـی دارد. وی 
افـزود: تـوان حمـل بار و مهمات و مداومت پروازی آن به دو برابر رسـیده اسـت. 
بـه همیـن دلیـل، مـا بـا بـار و مهمـات بیشـتر می توانیـم مـدت زمان بیشـتری 

را پـرواز کنیم.
معـاون امـور صنعتـی و تحقیقاتـی وزارت دفـاع در تشـریح سـایر ویژگی هـای 
جنـگ  سـامانه های  می توانـد  پهپـاد  ایـن  کـرد:  بیـان  مهاجـر۱۰،  پهپـاد 
الکترونیـک، سـامانه های اشـراف اطلاعاتـی و انـواع سیسـتم های اپتیکـی را بـا 

خـود حمـل کنـد.
وی ادامـه داد: یکـی دیگـر از ویژگی هـای مهـم ایـن پهپـاد پـرواز در ارتفاع ۲۴ 
هـزار پـا  )۸ هـزار متـر( اسـت کـه یک برتـری ویـژه عملیاتـی را به مـا می دهد.
بـه  تجهیـز  قابلیـت  بـا  قدرتمنـد  پهپـاد  یـک  را  مهاجـر۱۰  شـریف،   نـادری 
تسـلیحات متنـوع دانسـت و تاکیـد کرد: تنوعی از سـلاح های مختلـف در پهباد 
مهاجـر ۱۰ وجـود دارد کـه فرمانده را قادر می سـازد تا بسـته به اسـتحکامات و 
تجهیـزات دشـمن، ایـن پهپـاد را به تسـلیحات مختلفـی مجهز کند تـا بتواند با 
اهـداف مختلـف مقابلـه انجـام دهـد. وی افزود: ایـن پهپاد می توانـد حدود ۳۰۰ 

کیلوگـرم انـواع محمولـه را بـا خـود حمل و جابجـا کند.
معـاون امـور صنعتـی و تحقیقاتـی وزارت دفـاع در پایـان خاطرنشـان کـرد: 
بمب هـای آرمـان بـرای اولیـن بـار بـر روی پهپـاد مهاجـر ۱۰ عملیاتی شـد اما 

ایـن قابلیـت وجـود دارد تـا بـر روی سـایر پهپادهـا نیـز نصـب شـود.

ســخنگوی شورای نگهبان گفت: بررسی صلاحیت ها در انتخابات پیش رو 
براســاس قانون جدید انتخابات مجلس شــورای اسلامی انجام خواهد شد؛ 
هرچند در قانون جدید تغییرات چندانی در این مورد نسبت به قانون قدیم 

ایجاد نشده است.
به گزارش فارس، هادی طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان در نشست 
خبری که دیروز برگزار شــد، گفت: طرح تشکیل سازمان پدافند غیرعامل 
تائید شــد. وی افزود: این طرح در مرحله قبل با ایرادات و ابهاماتی مواجه 
شــده بود که با رفت و آمدهایی که بین شورای نگهبان و مجلس داشت و 
اصلاحاتی که در مجلس صورت گرفت، خلاف قانون اساسی و موازین شرع 

شناخته نشد و به تایید شورای نگهبان رسید.
عضو حقوقدان شــورای نگهبان با اشــاره به ایراد اصل ۱۵ قانون اساسی به 
لایحه موافقتنامه امنیتی و انتظامی ایران و قرقیزستان، تصریح کرد: لایحه 
موافقتنامه همکاری های امنیتی و انتظامی بین دولت جمهوری اســلامی 
ایران و دولت قرقیزســتان تنها واجد اشــکال استفاده از واژگان غیرفارسی 
طبق اصل ۱۵ قانون اساسی است.وی افزود: ۹ طرح و لایحه و ۴ اساسنامه 
در این مدت در شــورای نگهبان بررسی شده است. طحان نظیف در ادامه 
با اشــاره به  اساسنامه سازمان هواپیمایی کشــوری تاکید کرد: اساسنامه 
ســازمان هواپیمایی کشوری ارسالی از سوی دولت جمهوری اسلامی ایران 

خلاف موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد و تایید شد. 
طحان نظیف گفت: طرح حمایت از گزارشــگران فساد که در مرحله قبل با 
ابهامات و ایراداتی مواجه شده بود که تنها یک مورد جزئی باقی مانده است.
ســخنگوی شورای نگهبان گفت: بررسی صلاحیت ها در انتخابات پیش رو 
براســاس قانون جدید انتخابات مجلس شــورای اسلامی انجام خواهد شد؛ 
هرچنــد در قانون جدید تغییــرات چندانی در این مورد نســبت به قانون 
قدیم ایجاد نشــده اســت.وی ادامه داد: عوامل مختلفی در مشارکت مردم 
در انتخابــات نقش دارند و ما همواره تلاش کرده ایم رویکردمان بر افزایش 
مشــارکت باشــد اما از قانون عدول نخواهیم کرد و قانــون مبنای عمل ما 

خواهد بود.
طحان نظیف گفت: اگر دخالت نمایندگان در انتصابات و امور اجرایی محرز 
باشد در بررسی صلاحیت ها مدنظر قرار خواهیم داد. شورای نگهبان در این 
موضوع بر اســاس قانون عمل خواهد کرد چراکه برخی از اقدامات مداخله 
نیست و مشاوره اســت. صلاحیت های نمایندگی در قانون آمده و نباید از 

برخی صلاحیت ها کاست و از برخی صلاحیت ها فراتر رفت.
سخنگوی شورای نگهبان تاکید کرد: لایحه عفاف و حجاب هنوز به شورای 
نگهبان ارســال نشده و گویا هنوز در کمیسیون تخصصی مجلس نیز نهایی 
نشــده و هنوز برای زمان بندی اجرای آزمایشــی در صحن علنی مجلس 
تصمیم گیری نشــده است. وی ادامه داد: طراحی ســامانه در مورد اجرای 
قانون شــفافیت منابع مالی نامزدها برعهده وزارت کشور است. در جلساتی 
که با وزارت کشــور داشــتیم تاکید کردیم که این قانون باید در انتخابات 
پیش رو اجرا شود. به نظر می رسد که تعداد نامزدهای انتخاباتی نیز نقشی 
در اجرای این قانون ندارد. این قانون، قانون جاری کشــور اســت و باید در 

انتخابات پیش رو باید مبنای عمل قرار گیرد.
طحان نظیف یادآور شــد: شــورای نگهبان در فرآیند پاسخ به استعلامات 
افرادی که در مرحله پیش ثبت نام اقدام به نام نویسی کردند نقشی ندارد. 
افرادی که پاســخ استعلام هایشان مثبت شــود از تاریخ ۲7 مهر تا ۳ آبان 
مــی توانند در مرحله اصلــی به ثبت نام نهایی بپردازنــد. وی گفت: درب 
های شــورای نگهبان برای گفت گو با احزاب و شــخصیت های سیاسی باز 
اســت. آن ها اگر نکته و مطلبی داشته باشــند آمادگی شنیدن آن مطالب 
 را داریم. این موضوع در دوره های گذشــته وجود داشته و در این دوره نیز 

استقبال می کنیم.
ســخنگوی شــورای نگهبان درباره بررســی صلاحیت متقاضیان داوطلبی 
نمایندگی مجلس گفت: در بررســی صلاحیت ها ابتدا هیات های اجرایی، 
سپس هیات های نظارت و در نهایت شورای نگهبان اعلام نظر خواهند کرد. 
وی افزود: در مقطع کنونی، زمان بررسی صلاحیت ها نیست. اکنون دستگاه 
ها باید مدارک بارگذاری شده را بررسی و به استعلامات افراد پاسخ دهند.

طحان نظیف افزود: ممکن اســت افرادی که در گذشــته تایید شده اند به 
دلیل اعمال و رفتاری که داشــته اند رد صلاحیت شــوند. همچنین ممکن 
است کســانی که در گذشته تایید نشده باشــند، اکنون با به دست آمدن 
اســناد و مدارکی تایید صلاحیت شــوند؛ همچون اینکه فردی در گذشته 

حکم قضایی داشته و اکنون حکم برائت دریافت کرده باشد.
سخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه برخی از افراد 
معتقدنــد علت تغییر عنوان رد صلاحیت در قانون انتخابات مجلس به عدم 
احــراز صلاحیت آن اســت که برخی از افراد به ویژه در انتخابات ریاســت 
جمهوری از عنوان رد صلاحیت ناراحت شــدند، گفت: شرایط داوطلبان در 
هر انتخاباتی متفاوت است و شــرایط انتخابات ریاست جمهوری و مجلس 

شورای اسلامی با یکدیگر فرق دارد.
وی درباره ســوال دیگری گفت: ممکن اســت افرادی که در گذشته تایید 
شده اند به دلیل اعمال و رفتاری که داشته اند، رد صلاحیت شوند. همچنین 
ممکن اســت کسانی که در گذشته تایید نشــده باشند، اکنون با به دست 
آمدن اســناد و مدارکی تایید صلاحیت شوند؛ مانند اینکه فردی در گذشته 

حکم قضایی داشته و اکنون حکم برائت دریافت کرده باشد.
وی درباره قرآن سوزی در برخی از کشورهای غربی، گفت: اقدام شرم آوری 
که در برخی از کشورهای غربی صورت گرفت، در جهت اسلام ستیزی است 
و برخلاف حقوق بین الملل است و بر اساس حقوق و قوانین بین المللی باید 
به همه ادیان احترام گذاشــته شود، قرآن در شریعت و فقه جایگاه غیرقابل 

خدشه ای دارد.
ســخنگوی شورای نگهبان درباره آخرین وضعیت طرح الزام به ثبت رسمی 
امــوال غیرمنقول، گفت: مهلت اظهار نظر شــورای نگهبان نســبت به این 
موضوع به اتمام رســیده و به هشت ماه قبل بازمی گردد و این موضوع الان 
در دستورکار کمیســیون قضایی و حقوقی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
اســت و سپس در مجمع رسیدگی می شود و مجمع باید درباره این موضوع 

تصمیم گیری نهایی کند.

طحان  نظیف: 

صلاحیت های انتخابات مجلس با قانون جدید بررسی می شود


